
مركز دياليز سوده 

محمدرضا عباسي
   گزارش2

واقع در شهر واوان 
واقع در اسلامشهر 
در حالي در سال 1374 تأسيس و راه اندازي شد 
كه به عنوان بزرگ ترين مركز همودياليز كشور 
س�هم ارزن�ده اي در درم�ان بيم�اران خاص، 
برعهده دارد. اما حالا و با گذشت بيش از 20 سال 
از فعاليت اين مركز و با توجه به افزايش تعداد 
مراجعان و بيماران تحت پوش�ش، امكانات و 
فضاي موجود ديگر نمي تواند پاسخگوي نياز 
بيماران باش�د و به گفت�ه مدي�ران و تصميم 
گيرندگان مركز دياليز سوده بايد حتماً امكانات 
و تجهيزات خود را افزايش و به روز رساني كند. 
افزايشي كه نه يك درخواست بلكه ضرورتي 
اساسي و انكارناپذير است. هر چند اين مركز 
درماني خيريه در نظر دارد ب�ا كمك خيران و 
بنياد ام�ور بيماري ه�اي خاص به گس�ترش 
بخش هاي مختلف و ارائه خدمات مطلوب تر به 
بيماران و مراجعه كنندگان بپ�ردازد. اما نگاه 
مسئولان آن به دستان دولتمردان نشان از نياز 
ب�ه حمايت ه�اي بيش�تر و ويژه ت�ر دارد. 

    
وقتي در س��ال 1374 مركز دياليز س��وده در شهر 
واوان راه اندازي ش��د بخش عظيمي از شهروندان و 
به خصوص ساكنان جنوب شهر اميدوار شدند كه 
ديگر از س��رگرداني خارج و از اين پس مي توانند با 
خيال آسوده به درمان خود بپردازند.  با گذشت 23 
سال از آن روز حالا اين مركز درماني خيريه در نظر 
دارد با كمك خيران و بنياد امور بيماري هاي خاص 
نسبت به احداث مركز جامع درماني بيماران خاص كه 
شامل بخش هاي دياليز، تالاسمي، هموفيلي، ديابت، 
راديوتراپي، آزمايش��گاه، كلينيك هاي تخصصي و 

فيزيوتراپي مي شود، را به زودي آغاز نمايد. 
  زندگي زير دستگاه هاي فرسوده

كافي است سري به مركز درماني سوده بزنيد تا 

مشخص شود در ميان تمام كمبودها هنوز روي 
خوش و برخورد مناسب كاركنان اولين چيزي 
اس��ت كه نظرها را ب��ه خود جل��ب مي كند.  در 
سالن انتظار با افرادي روبه رو مي شويم كه روي 
صندلي هاي در نوبت نشسته اند تا تختي خالي 
شود و براي ادامه حيات و گذران زندگي روزمره 
خود، ساعتي بر تخت و ماشين دياليز دراز بكشند 
و خون بدنشان تعويض گردد.  يكي از بيماران كه 
سابقه10ساله اي در مراجعه به اين مركز دارد، با 
قدرداني از زحمات پرس��نل اين مركز به برخي 
مش��كلات و گرفتاري ها مي گويد ك��ه برطرف 
كردن آنه��ا مي تواند در رفع مش��كلات عديده 
مراجعه كنندگان گره گش��ا باشد.  حسين ادامه 
مي دهد: »عدم وجود پاركينگ براي خودروهاي 
حامل بيماران، كمبود فضا و تخت و به روز نبودن 
دستگاه ها از جمله معضلات موجود در اين مركز 
دياليزي است.«  خانم جواني كه بيش از نيمي از 
عمر خود را با بيماري هموفيلي سپري كرده هم 

مي گويد: »سلامتي نعمت ارزنده اي است كه از 
س��وي خالق متعال در اختيار بشر قرار گرفته و 
انسان زماني به اين گوهر گرانب ها پي مي برد كه، 
به نوعي از داشتن آن محروم شود، در اين مركز 
افراد و گروه هايي هستند كه به عنايت و توكل به 
حضرت حق، خدمات و حمايت هايي را از انسان 
به عمل مي آورند، تا تسكين دهنده آلام باشند.«
وي ادامه مي دهد: »وجود مركز س��وده براي ما 
بيماران يك نعمت بزرگي اس��ت كه، مي توانيم 
با كم ترين هزينه و با بهترين خدمات براي ادامه 
حيات خود، مراجعه و پ��س از دريافت خدمات 
مورد نياز چند صبايي بيش��تر از عم��ر و روزگار 
خودس��پري كنيم.« اي��ن خانم ه��م از كمبود 
امكانات و عدم تناسب آنها با تعداد بيماران شكوه 
داشته و خاطرنش��ان مي كند: »با توجه به اينكه 
مركز تنها مركز درماني بيماران خاص در جنوب 
غربي استان تهران اس��ت، تعداد زياد مراجعان 
باعث طولاني ش��دن مدت زمان انتظار بيماران 

شده كه نتيجه آن فشار به بيماران است.«
آقاي حس��ني بيمار ديگري است كه حرف هاي 
اين خانم را ادامه مي ده��د و مي گويد: »با توجه 
به اينكه بيم��اران دياليزي و هموفيل��ي نياز به 
مراجعه و مراقبت و تزريق مداوم دارند، اشتغال و 
كسب درآمد يكي از مهم ترين مشكلاتي است كه 
گريبانگير خانواده هاي بيماران بوده و براي تأمين 
مخارج درمان همواره با مشكل روبه رو هستيم.«
وي ادامه مي دهد: »از مس��ئولان دستگاه هاي 
حمايتي درخواس��ت دارم تا با توجه به افزايش 
هزينه ه��اي زندگي در دوران ام��روزي، بيش از 
گذشته نس��بت به مبتلايان به بيمارهاي خاص 

عنايت داشته باشند.« 
در بازدي��د از بخش هاي مختل��ف مركز درماني 
س��وده با گفت وگو با بيم��اران و همراهان آنها و 
پرسنل مركز و نيز مشاهده وضعيت موجود، به 
خوبي ش��واهد بيانگر اين امر است كه اين مركز 
درماني با كمتري��ن امكانات و با ايث��ار و از خود 
گذشتگي پرسنل خدوم و كادر پزشكي مجرب 
بيشترين و ارزان ترين خدمات را به بيماران گروه 
هدف و مراجعه كنندگان ارائه مي دهد.  شنيده ها 
حكايت از آن دارد كه به همت و مساعدت جمعي 
از خيران نيكوكار قطعه زميني مهيا و مقدمات 
اوليه براي احداث ساختمان مجهز و بزرگي در 
سطح شهرستان اسلامش��هر، فراهم شده و در 
آينده اي نزديك مجوزهاي آن صادر خواهد شد. 
مركزي كه در نظر دارد ب��ا كمك خيران و بنياد 
امور بيماري هاي خاص نس��بت به احداث مركز 
جامع درماني بيماران خاص كه شامل بخش هاي 
دياليز، تالاسمي، هموفيلي، ديابت، راديوتراپي، 
آزمايشگاه، كلينيك هاي تخصصي و فيزيوتراپي 
مي ش��ود، را ب��ه زودي آغ��از نمايد ت��ا بتواند به 
بيماران خاص منطقه از جمله بيماران دياليزي، 
تالاسمي، هموفيلي، س��رطاني، ديابتي، MS و 

EB خدمات ويژه اي ارائه كند. 

   اردبيل: معاون اجتماعي و پيشگيري از وقوع جرم دادگستري استان 
اردبيل گفت: در سال گذشته در سطح استان نسبت به سال ۹۵ تصادفات 
منجر به فوت در اس��تان اردبيل كاهش يافت كه 70 درصد از تصادفات 
استان در جاده هاي مواصلاتي شمال استان رخ مي دهد.   يوسف خدادادي 
در جلسه بررسي ايمني راه هاي اردبيل اظهار داشت: بحث تصادفات به 
دليل اينكه با جان، مال و امنيت مردم س��ر و كار دارد از مباحث بسيار 
جدي است كه مورد توجه ويژه دادگستري استان نيز بوده و براي كاهش 

تصادفات در حوزه پيشگيري اقدامات لازم را انجام مي دهيم. 
  گلس�تان: رئيس آزمون اداره كل آموزش فني و حرفه اي اس��تان 
گلس��تان در خصوص عملك��رد حوزه ارزش��يابي و س��نجش مهارت 

اي��ن اداره كل گفت: در س��ال 13۹6 اين 
اداره كل توانسته 42 هزار و346 نفر را در 
سطح استان مورد ارزش��يابي مهارتي در 
قالب صنعت ساختمان، تفاهم نامه، آزمون 
آنلاين و نيروهاي مسلح بخش هاي دولتي 
و غيردولتي قرار دهد.  سيدعباس موسوي 
با اعلام اين خبر، افزود: با توجه به اينكه در 

شهرستان هاي استان آزمون به صورت كاغذي برگزار مي گردد تعداد 
4۹ هزار و 600 س��ؤال براي آزمون هاي آموزشي، صنعت ساختمان و 

تفاهم نامه فرش و صنايع دستي و... طراحي و مميزي گرديده است. 
 اصفهان: رئيس كميس��يون تجارت ات��اق بازرگاني اصفهان گفت: 
قاچاق دانستن معاملات ارزي خارج از شبكه بانكي سبب شده كه امروز 
توليد كنندگان ما با مشكل واردات مواد اوليه و در نتيجه توليد مواجه 
شوند.  مسعود گلشيرازي افزود: توليدكنندگان براي واردات مواد اوليه و 
ماشين آلات و لوازم يدكي كه قبلاً اعتباري وارد كرده اند و بايد رفع تعهد 
كنند چگونه مي توانند ارز مورد نياز خود را تأمين كنند در حالي كه هر 

گونه معامله ارزي خارج از شبكه بانكي قاچاق اعلام شده است. 
 ي�زد: مديركل صنعت، معدن و تجارت اس��تان يزد با اشاره به اينكه 
صنعت نساجي در استان يزد از سابقه اي طولاني برخوردار است، گفت: 
اين واحدها روند روبه بهبودي را در استان يزد طي مي كنند.  محمدرضا 
علمدار يزدي در پنجاه و چهارمين كارگروه تس��هيل و رفع موانع توليد 
استان يزد با اشاره به اينكه استان يزد از گذشته هاي دور تاكنون در زمينه 
صنعت نساجي فعاليت داشته و بخش قابل توجهي از منسوجات كشور 
در يزد توليد مي شده است، اظهار داشت: اكنون نيز استان يزد در زمينه 
توليد محصولاتي نظير ترمه، روفرشي و... جايگاه برتر را در بين استان هاي 
كشور دارد.  وي با بيان اينكه در حال حاضر 27 درصد محصولات نساجي 
كشور در استان يزد توليد مي شود، عنوان كرد: اگر چه صنعت قالب استان 
يزد، صنعت كاشي و سراميك است اما در حوزه نساجي نيز بخش قابل 
توجهي از واحدها فعال هس��تند به نحوي كه در حال حاضر 20 درصد 

واحدهاي صنعتي استان، در بخش نساجي فعاليت مي كنند.

بيش از يك قرن اس��ت كه كرمانشاهي ها منتظر 
ش��نيدن صداي حركت قطار كرمانش��اه هستند. 
قطاري كه قرار بود با به حرك��ت در آمدن آن روي 
ريل، جداي از جابه جايي مطلوب جمعيت زيادي 
از مس��افران، اقتص��اد منطقه را هم ش��كوفا كند. 
بالاخره اين اتفاق در آخرين روز س��ال ۹6 رخ داد و 
رئيس جمهور قطار كرمانشاه را افتتاح كرد. با اين حال 
بعد از گذشت يك ماه از افتتاح اين طرح هنوز به گفته 
عبدالرضا مصري، نماينده مردم كرمانشاه در مجلس، 
برنامه مشخصي براي حركت قطار وجود ندارد. اين 
نيز در حالي است كه برنامه ريزي براي احداث قطار 
كرمانش��اه قدمتي طولاني دارد و به س��ال 128۵ 
بر مي گردد. در آن سال بود كه طرح اوليه خط راه آهن 
بين المللي تهران- بغداد به عنوان مسير اتصال شرق 

به غرب از سوي آلمان ها مطرح شد. با اينكه از همان 
زمان اجراي اين پ��روژه از اهميت بالايي برخوردار 
بود، اما به دليل وقوع اتفاق��ات و تحولات تاريخي 
متوقف شد و دوباره در سال 1380 و در دولت دهم 
اين پروژه به جريان افتاد. حالا با اينكه پيش از سال 
۹7 اين طرح بين المللي رنگ افتتاح را به خود ديد؛ 
اما هنوز به صورت جدي و مستمر فعاليت خود را آغاز 
نكرده است. از اين رو مسئله تعطيل شدن دوباره طرح 

و اغماي طولاني آن دوباره مطرح است. 
   احتمال تعطيلي قطار كرمانشاه

در راس��تاي قوت گرفتن تعطيلي خ��ط راه آهن 
بين المللی تهران– بغداد كه در حال حاضر مسير 
كرمانشاه به مش��هد آن افتتاح ش��ده و قرار است 
دو هفته ديگر هم به راه آهن تهران متصل ش��ود، 

نماينده مردم كرمانشاه در مجلس شوراي اسلامي 
مي گويد: »متأسفانه مسئولان راه آهن اطلاع رساني 
درس��تي در رابطه با تاريخ و زمان س��فرها انجام 
ندادند. از همين رو اين مسير با استقبال آنچناني 
از سوي مردم مواجه نشده است.« مصري با اشاره 
به اينكه مس��ئولان دولتي تهديد به گرفتن قطار 
از كرمانشاه به بهانه عدم استقبال مردم كرده اند، 
مي افزايد: »رفته رفته مردم نس��بت به استفاده از 
قطار اقدام مي كنند اما لازم اس��ت مسئولان نيز 
برنامه هاي قطار را اعلام كنند. متأس��فانه تاكنون 
حتي يكي از مسئولان راه آهن هم برنامه هاي سفر با 
قطار را اعلام نكرده است.« وي ادامه مي دهد: »طي 
راه اندازي قطار، به صورت نمايشي يكي دو سرويس 
به مشهد رفت، در حالي كه پس از آن هنوز مردم از 

ساعات حركت، قيمت و خدمات ارائه شده اطلاعي 
ندارند.«  در حالي بي برنامگي بر س��ر بزرگ ترين 
پروژه حمل و نقلي كرمانشاه سايه انداخته است كه 
حشمت الله فلاحت پيشه، نماينده مردم اسلام  آباد 
غرب در مجلس شوراي اسلامي در سال گذشته به 
خبرنگار »جوان« گفته بود كه با افتتاح اين طرح 
روزانه بيش از 1/۵ ميليون مسافر و حدود ۵ ميليون 
تن كالا از طريق اين مسير جابه جا مي شود. خطي 
كه قرار نبود فقط يك پروژه ملي باشد و بايد به يك 
مسير بين المللي تبديل مي شد. مسيري كه قرار 
بود تردد مردم ايران و عراق را تسهيل و روابط دو 

كشور اسلامي را مستحكم تر كند. 
   مسئولان صبور باشند

علاوه بر تسهيل سفرهاي زيارتي از عتبات عاليات 
به مشهد مقدس، قرار بود افتتاح راه آهن كرمانشاه 
ظرفيتي بزرگ براي فعاليت هاي اقتصادي باشد و 
گرد محروميت و بيكاري را براي هميشه از استان 
كرمانش��اه كنار بزند. حالا بعد از ش��نيده ش��دن 
اولين س��وت حركت آن هنوز برنامه جامعي براي 
حركت آن وجود ندارد. البته در اين بين نماينده 
مردم كرمانش��اه در مجلس ش��وراي اسلامي در 
گفت وگو با خبرن��گار »جوان« ب��ا صراحت بيان 
مي كند: »تمام خبرهايي كه در خصوص احتمال 
تعطيلي خط راه آهن كرمانش��اه منتشر مي شود؛ 
همگي ش��ايعه هس��تند.« چرا كه به گفته احمد 
صفري تعطيلي خط آهن كرمانشاه كه قرار است 
يك شاخه آن دو هفته ديگر افتتاح شود، امكان پذير 
نيست. علاوه بر اين هزينه هاي بسياري براي اين 
طرح شده است كه توجيهي براي توقف كامل آن 
وجود ندارد. وي در همين راس��تا ادامه مي دهد: 
»به طور قطع هر طرح بزرگ��ي در ابتداي افتتاح 
ممكن است با كاس��تي هايي مواجه شود، اما اين 
به معناي تعطيل ش��دن طرح نيست.« صفري با 
اشاره به اينكه هنوز اطلاع رساني خوبي براي قطار 
كرمانشاه نشده است، مي گويد: »با توجه به اينكه 
اين قطار به سمت ايلام و تهران هم كشيده مي شود 
و محوريت غرب كش��ور را به خ��ودش اختصاص 
مي دهد، مي تواند به عنوان يكي از خطوط پرتردد 
كشور شناخته شود.«  به گفته اين نماينده مجلس، 
اين قطار ظرفيت اين را دارد كه همچون فرودگاه 
كرمانشاه كه از استان هاي اطراف مسافر مي پذيرد، 
به يكي از شلوغ ترين خطوط تبديل شود. بنابر اين 
براي شكوفايي اين خط علاوه بر توجه مسئولان و 

اطلاع رساني مناسب، نياز به زمان است.
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راه آهن افتتاح شد اما قطار بين المللي به كرمانشاه نرسيد
 در آخرين روز سال 1396 راه آهن بين المللي مشهد - كرمانشاه در شرايطي با حضور رئيس جمهور براي اتصال غرب به شرق كشور 

افتتاح شد كه هنوز برنامه مشخصي براي حركت قطار آن وجود ندارد!

تنها مركز دياليز جنوب تهران نيازمند درمان است
صف طولاني بيماران در مركز دياليز سوده اسلامشهر نشان مي دهد اين مركز بعد از 23 سال فعاليت نياز به تجهيز و بازسازي دارد

 مرمت سالانه 300 خانه تاريخي 
برنامه ويژه سازمان ميراث فرهنگي اصفهان 

وضعيت فرهنگي و تاريخي اصفهان ازجمله ويژگي هايي است كه 
اين استان را همواره به عنوان يكي از شهرهاي فرهنگي مورد توجه 
گردش�گران ايراني و خارجي قرار داده اس�ت.  ويژگي هاي ممتاز 
معماري و هنري به كار رفته در بناهاي تاريخي اين اس�تان سبب 
ش�ده تا حفظ و نگهداري آنها از اهميت ويژه اي برخوردار باش�د؛ 
موضوعي كه سبب شد تا معاون ميراث فرهنگي اداره  كل ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري اس�تان اصفهان با اشاره به 
اهميت حفظ و نگهداري و خريد اين اماك�ن اعلام كند: »حفاظت 
از 3۰۰ خانه تاريخي تنها بخشي از ظرفيت تاريخي استان اصفهان 
است و هرساله مبلغي براي مرمت خانه ها تخصيص داده مي شود.«

    
استان اصفهان ازجمله استان هاي كش��ور به شمار مي رود كه از غناي 
فرهنگي، هنري، تاريخي و مذهبي بسياري برخوردار است و اين موضوع 
سبب شده تا آثار و اماكن تاريخي متعددي در آن به وجود آيد و در طول 
سال پذيراي بسياري از گردشگران ايراني و خارجي باشد.  معاون ميراث 
فرهنگي اداره  كل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان 
اصفهان با اش��اره به وجود تعداد قابل توجهي از مكان هاي فرهنگي و 
تاريخي در اين منطقه مي گويد: »مس��جد امام خميني )ره(، مس��جد 
جامع، مسجد شيخ لطف الله، كليساهاي جلفاي اصفهان، كنيسه هاي 
يهوديان، منارجنبان، سي وسه پل، پل خاجو، پل شهرستان و آتشكده 
ازجمله اين مكان ها به شمار مي رود.« ناصر طاهري مي افزايد: »دركنار 
اين مكان ها خانه هاي تاريخي بسياري نيز وجود دارد كه به عنوان مثال 
مي توان به خان��ه كدخدايي اصفهان، خانه شهش��هاني، خانه قديمي 
مارتاپيترز، خانه اس��تاد جلال الدين همايي، خانه دكتر بهشتي، خانه 
مشروطه اصفهان، خانه بروجردي ها، خانه قزويني ها، خانه سرتيپي، 
خانه يداللهي، خانه ح��اج مصور الملكي، خانه حقيق��ي، خانه داويد، 
خانه هاي قديمي جلفا، خانه اعلم، خانه قدسي، خانه شيخ الاسلام، خانه 
حاج رسولي ها، خانه مارتاپيترز، خانه سوكياس و خانه پطروس اشاره 
كرد.« وي ادامه مي دهد: » وجود اين مكان ها موجب ش��ده تا حفظ و 

نگهداري از اين خانه ها از اهميت ويژه اي برخوردار باشد.«
   خريد و نگهداري خانه هاي تاريخي اولويت ميراث اصفهان

اهميت حفظ و نگهداري اماكن تاريخي اصفهان سبب شده تا سازمان 
ميراث فرهنگي اداره  كل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 

استان اصفهان برنامه ويژه اي را براي حفظ و نگهداري در نظر بگيرد. 
معاون مي��راث فرهنگ��ي اداره  كل ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و 
گردشگري استان اصفهان در اين خصوص مي گويد: »وجود خانه هاي 
تاريخي و فرهنگي در استان اصفهان مي طلبد تا براي حفظ و نگهداري 
آنها تلاش ويژه اي انجام بگيرد.« ناصرطاهري مي افزايد: »بحث مرمت 
بحثي پيچيده اس��ت و به اندازه آثار تاريخي، شيوه هاي مختلفي براي 
مرمت آثار تاريخي وجود دارد و ما مي توانيم از تمامي تجربيات جهاني 

و شيوه هاي موجود براي مرمت يك بنا استفاده كنيم.«
اين كارشناس فرهنگي با اشاره به برنامه هاي اين سازمان براي حفظ و 
نگهداري اين بناها ادامه مي دهد: »فرصت براي خريد، مرمت و ساكن 
شدن در خانه هاي تاريخي اصفهان وجود دارد و اداره كل ميراث فرهنگي 
استان اصفهان از اين اقدام حمايت مي كند، پس براي مالكان خانه هاي 
تاريخي، بسته هاي حمايتي مختلفي ازجمله معافيت از هزينه هاي آب 
و برق و تعرفه هاي خدمات، معافي��ت از عوارض نقل و انتقال و معافيت 
از عوارض تغيير كاربري از كاربري مسكوني به درآمدزا وجود دارد.« به 
گفته وي از آنجا كه حمايت از مرمت و حفاظت از آثار تاريخي از وظايف 
ذاتي سازمان ميراث فرهنگي به شمار مي رود، هرساله مبلغي براي مرمت 
خانه ها تخصيص داده مي شود. با اين وصف استان اصفهان سالانه 300 
خانه تاريخي را به سازمان ميراث فرهنگي كشور جهت حفاظت و مرمت 
معرفي مي كند كه در اين مورد از رتبه ممتازي در كشور برخورداريم.  اين 
درحالي است كه سازمان ميراث فرهنگي و صنايع دستي و گردشگري 
استان اصفهان بايد با به كارگيري جديدترين تجربيات جهاني و شيوه هاي 

موجود اقدامات ويژه اي را براي مرمت اين آثار به كار ببندد.

 صادرات 8 هزار تن ماهي غير حلال 
به كشورهاي جنوب شرق آسيا

  سيستان و بلوچستان در سال 96 بيش از 8 هزار تن ماهي 
غير حلال كه صيد هدف ترال است 

به كشورهاي جنوب شرق آسيا صادر شده است. 
مديركل شيلات سيستان و بلوچستان با بيان اين خبر و با بيان اينكه در 
چابهار و كنارك كشتي هاي ترال وجود ندارد گفت: اين كشتي ها كه از 
ساير سواحل كشور به عمان مي آيند و بر اساس مجوزهاي خود مبالغي 
را مستقيماً به سازمان ش��يلات مي پردازند.  هدايت الله ميرمرادزهي با 
بيان اينكه صيد هدف براي ترال ها ذخاير كمتر برداشت  شده درياست 
و تور آنها هم اصلاح ش��ده و كف روب نيس��ت، افزود: كشتي هاي ترال 
در عمق 300 متري و به فاصله 10 مايل از س��احل صيد مي كنند كه 
منافاتي با صيادان محلي و س��احلي ندارد ضمن  آنكه صيد هدفش��ان 
ماهيان غيرماكول است كه به دليل ملاحظات ش��رعي مورد استفاده 
مسلمانان نيست ضمن  آنكه اس��تفاده از كارشناس��ان فني به  عنوان 
ناظر بر روي كش��تي هاي ترال براي نظارت بر مح��دوده، گونه و روش 
صيد و همچنين استفاده از سيستم جي پي اس بر روي همه ترال ها از 
اقداماتي است كه براي نظارت و كنترل بيشتر بر اين روش صيد توسط 
شيلات انجام مي شود.  مديركل شيلات سيستان و بلوچستان با اشاره 
به اشتغال و ارزآوري كش��تي هاي ترال تصريح كرد: بيش از 8 هزار تن 
ماهي غير ماكول )غير حلال( كه صيد هدف كشتي هاي ترال از ذخاير 
كمتر برداشت  شده از درياست در 6 ماهه نخست سال جاري از طريق 
بنادر چابهار و كنارك به كشورهاي جنوب شرق آسيا و چين صادر شده 
است.  مير مرادزهي هم چنين درباره حضور كشتي هاي ترال چيني در 
آب هاي چابه��ار و كنارك گفت: هيچ مجوزي براي ورود كش��تي هاي 
خارجي به آب هاي استان صادر نشده است و در صورتي كه اين كشتي ها 
مشاهده شوند توسط يگان حفاظت از منابع شيلات با آنها برخورد لازم 
صورت مي گيرد.  چابهار و كنارك با۹30 فروند لنج ساحل و هزار و 400 
فروند قايق صيد و صيادي رتبه دوم تعداد ناوگان صيادي بعد از كشور 
سري لانكا در اقيانوس هند را دارند. هم چنين اين دو بندر مهم با حدود 
24هزار نفر صياد دائمي و فصلي در قالب 34 تعاوني صيادي رتبه دوم 

ميزان صيد را نيز در اقيانوس هند بعد از كشور اندونزي دارند. 

 45درصد اشتغال شيروان 
در بخش كشاورزي و دامپروري 

4۵ درصد اشتغال مردم شهرستان شيروان      خراسان شمالي
در بخش كش�اورزي و دامپروري اس�ت. 
نماينده مردم شيروان در مجلس شوراي اسلامي با اعلام اين موضوع و 
با بيان اينكه شغل اكثريت مردم خراسان شمالي كشاورزي و دامپروري 
است، گفت: مردم ش��يروان 22 درصد كشاورزان اس��تان را تشكيل 
داده اند.  عبدالرضا عزيزي افزود: خشكسالي هاي چند سال اخير به علت 
كاهش بارندگي مشكلات زيادي را براي مردم به وجود آورده به طوري 
كه مهاجرت روستاييان به شهر دغدغه اصلي شده است.  وي ادامه داد: 
با وجود كاهش بارندگي و كاهش حجم آب س��دها، چنانچه استفاده 
بهينه از آب انجام نشود قطعاً نس��ل هاي آينده با مشكل جدي روبه رو 
خواهند شد.  رئيس كميسيون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي تأكيد 
كرد: فرهنگ بهينه مصرف آب و شيوه هاي نوين آبياري بايد آموزش 
داده شود چرا كه تا 100 سال آينده دماي هوا 4 درجه افزايش مي يابد 
و حتي استان هاي سرسبز تبديل به كوير خواهند شد.  عزيزي با بيان 
اينكه شيروان بيش��ترين طرح هاي آبياري نوين را در خراسان شمالي 
انجام داده است، گفت: به منظور استفاده بهينه مصرف آب، كشاورزان 
شهرستان شيروان از طرح آبياري نوين اس��تقبال خوبي داشته اند از 
اين رو براي توسعه بيش��تر از آنان حمايت خواهيم كرد.  وي در ادامه 
اظهار كرد: به منظور بالا بردن راندمان آب در اطراف نيروگاه س��يكل 

تركيبي شيروان چندين گلخانه احداث خواهد شد. 

 پارك تخصصي فرآوري سنگ 
در خوي ايجاد مي شود    

معاون استاندار و فرماندار ويژه خوی با     آذربايجان غربي
اش�اره به اهميت شهرس�تان در حوزه 
معدن از ايجاد پارك تخصصي فرآوري س�نگ در خ�وي خبر داد. 
جعفرصادق اسكندري در جلسه بررسي مسائل و مشكلات حوزه معدن 
شهرستان خوي اظهار داشت: تعداد 2۵0 معدن فعال در شمال استان 
وجود دارد كه از اين تعداد نزديك 30 درصد آن در شهرس��تان خوي 
اس��ت.  وي افزود: پارك تخصصي و بين المللي فرآوري سنگ با هدف 
فرآوري سنگ و همچنين استفاده از سرمايه گذاري خارجي در توسعه 
صنعت معدن منطقه، در شهرس��تان خوي ايجاد خواهد ش��د.  معاون 
استاندار و فرماندار ويژه شهرستان خوي در ادامه به اهميت حوزه معدن 
در اشتغالزايي اشاره و خاطرنشان كرد: با توجه به ظرفيت بالاي معادن 
شهرستان خوي مي توان با برنامه ريزي و سرمايه گذاري مناسب، اقدامات 
مهمي در راستاي اشتغالزايي شهرس��تان خوي و حتي شمال استان 
انجام داد.  نماينده مردم شهرس��تان هاي خ��وي و چايپاره در مجلس 
شوراي اسلامي نيز در اين جلس��ه بخش معدن را يكي از ظرفيت هاي 
شهرستان خوي عنوان كرد و افزود: متأسفانه در سال هاي گذشته از اين 
ظرفيت استفاده خوبي نشده است و مي توان از اين ظرفيت براي توسعه 
اقتصادي شهرستان بهره گيري كرد.  سيدتقي كبيري در ادامه بر استفاده 
از ظرفيت بخش خصوصي براي ارتقاي شاخص هاي معدن شهرستان و 

ايجاد اشتغال در اين بخش تأكيد كرد. 

 لزوم استفاده از دانش روز و اطلاعات نوين 
در عرصه حفاظت از ميراث فرهنگي 

مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي     آذربايجان شرقي
و گردش�گري آذربايجان ش�رقي، بر 
لزوم اس�تفاده از دانش روز و اطلاعات نوي�ن در عرصه حفاظت از 

ميراث فرهنگي تأكيد كرد. 
مرتضي آبدار در آيين بزرگداش��ت »روز جهان��ي بناها و محوطه هاي 
تاريخي« با بيان اينكه حفظ و صيانت از اماكن و محوطه هاي تاريخي 
رسالت شاخص و پر اهميت سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري اس��ت، گفت: اداره كل ميراث فرهنگي استان در راستاي 
اهداف ذاتي س��ازمان جهت صيانت از مواريث فاخر و آمادگي هر چه 
بيشتر براي ميزباني از گردشگران، پروژه هاي بهسازي و عمليات مرمتي 
را همواره مورد توجه و تأكيد خود قرار داده است.  وي با تأكيد بر لزوم 
توجه به حفاظت بافت هاي تاريخي شهري در كنار بازسازي تك بناها 
افزود: »در سال هاي گذشته صيانت از ميراث فرهنگي عمدتاً منحصربه 
تك بناهاي تاريخي بوده و اين در حالي است كه بايد براي حفظ هويت 

تاريخي شهرها حفاظت از بافت تاريخي اهميت بيشتري قائل شد.«
  مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري آذربايجان شرقي 
در خصوص اهميت فعاليت انجمن ه��اي ميراث فرهنگي در حفاظت 
از آثار تاريخي، ادامه داد: با رونق و توس��عه فعاليت انجمن هاي ميراث 
فرهنگي و شبكه هاي مبتني بر مردم و همچنين همكاري دانشگاهيان 
به ويژه اس��تادان و دانش��جويان رش��ته هاي معماري، مرمت و غيره 
مي توان شاهد حفاظت هر چه بيشتر آثار تاريخي باشيم.  وي با اشاره 
به نتيجه مثبت و مؤثر تعامل معاونت ميراث فرهنگي استان و دانشگاه 
هنر اسلامي تبريز در پيش��برد اهداف، حفظ و احياء مناطق تاريخي 
چون ارگ عليشاه و ربع رشيدي، گفت: معاونت ميراث فرهنگي استان 
با الگوسازي و ارائه برنامه هاي راهبردي، توانسته است ضمن تعامل با 
مراكز علمي و پژوهشي همچون دانشگاه هنر اسلامي تبريز و بهره گيري 
از توان علمي استادان و دانشجويان، مناطق مهم و حائز اهميتي چون 
ربع رشيدي و ارگ عليشاه را ساماندهي كند كه در اين مسير به نتايج 

ارزشمندي نيز دست يافته ايم. 

در حالي آخرين روز سال 96 يكي از خطوط راه آهن بين المللي تهران- بغداد 
در كرمانشاه بعد از گذشت يك قرن به دست رئيس جمهور افتتاح شد كه هنوز 
سوت مستمر حركت قطارهاي آن به گوش نمي رسد. اين نيز در شرايطي 
است كه قرار بود با افتتاح اين مسير روزانه بيش از 1/5 ميليون مسافر و حدود 

5 ميليون تن كالا جابه جا شود و حالا با حركت يك در ميان قطار در كرمانشاه 
بيم آن مي رود كه اين مس�ير هيچ وقت رنگ شكوفايي و توسعه را به خود 
نبيند. البته در اين راستا نماينده استان نيز نگران است كه قطار كرمانشاه 
عمر طولاني نداشته باشد و دير يا زود مهر تعطيلی بر سر آن كوبيده شود. 

ميترا شهبازي
   گزارش يك

محمدرضا سوري

با وجود اينكه طي سال گذشته شاهد كاهش نرخ 
بيكاري در استان البرز بوده ايم، اما تعداد بيكاران 
اين اس�تان تاكنون 91 هزار نفر ثبت شده است. 
مديركل اداره كار، تعاون و رفاه اجتماعي استان البرز 
با اعلام اين مطلب گفت: جامعه افراد فعال در سطح 
اس��تان البرز بيش از 8 هزار و 66 نفر ارزيابي  ش��ده 
است.  اسماعيل خليلي افزود: در سال گذشته سعي 

خود را بر اين داشته ايم تا گستره افراد فعال جامعه 
را افزايش دهيم و در اين ميان موفق شده ايم تا 37 
هزار و ۵00 نفر، رشد داشته باشيم.  به گفته مديركل 
اداره كار، تعاون و رفاه اجتماعي بيش از 77۵ هزار نفر 
از البرزنشينان در حال حاضر مشغول فعاليت بوده و 
شاغل به شمار مي آيند.  خليلي تصريح كرد: تعداد 
افراد فاقد شغل در اس��تان البرز بالا به نظر مي رسد 

چرا كه طبق ارزيابي ه��ا ۹1 هزار نف��ر از مردم اين 
استان بيكار هستند.  وي در بخش ديگري از سخنان 
خود با اشاره به اينكه دفاتر كاريابي در سطح استان 
راه اندازي شده اس��ت، تأكيد كرد: تاكنون 36 هزار 
نفر از جويندگان كار در اين دفاتر ثبت نام كرده اند.  
مديركل اداره كار استان البرز با اشاره به اينكه نرخ 
بيكاري در زمس��تان سال ۹6 نس��بت به سال ۹۵ 

كاهش جزيي را داشته است، متذكر شد: سعي داريم 
روند كاهش نرخ بيكاري را در استان البرز ادامه دهيم.  
خليلي در بخش پاياني سخنان خود ضمن تأكيد بر 
اهميت اشتغال روستايي، خاطرنشان كرد: جمعيت 
روستايي استان البرز 200 هزار نفر ارزيابي شده است 
كه در اين ميان حدود ۵ هزار و 180 نفر جمعيت افراد 

بيكار روستايي در اين استان است.

ثبت 91 هزار بيكار در استان البرز
   البرز
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